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Advies onderhoud vaargeul Boontjes 

De minister van IenW wil, in afstemming met de provincie Fryslân en op basis van de evaluatie, het 
vervolgonderzoek, de diverse adviezen en position papers en na raadpleging van de governance 
Waddengebied, eind 2023 een besluit nemen over de onderhoudsdiepte van de vaarweg Boontjes 
(Kornwerderzand – Harlingen) gedurende de resterende planperiode NWP t/m 2027. Bij de afweging 
van belangen zullen twee zaken tegelijkertijd meegewogen worden, namelijk het verminderen van 
de impact van baggeren op de natuurwaarden en het op orde houden van de bereikbaarheid van de 
haven van Harlingen via vaarweg Boontjes. Op 19 december 2022 sprak de HID van Rijkswaterstaat 
Noord Nederland met de gedeputeerde van de provincie af, dat Fryslân het vervolgproces zal 
trekken. 

Zij spraken af dat de morfologische, ecologische en economische studies die Rijkswaterstaat met de 
provincie in 2022 uit lieten voeren, dienden als vertrekpunt. 

Betrokkenheid stakeholders en overheden 

Na een bestuurlijk overleg onder leiding van de HID RWS,  provincie Fryslân, gemeente Harlingen, de 
Waddenvereniging en Port of Harlingen is besloten om een impactanalyse1 uit te voeren en met 
expertsessies de effecten op natuur verder te expliciteren en mogelijkheden te onderzoeken om de  
ecologische effecten te mitigeren. Deze organisaties hebben onder leiding van de Provincie de opzet 
van het vervolgtraject verder uitgewerkt en ter hand genomen. In het Omgevingsberaad 
Waddengebied, van 28 september 2023 heeft provincie Fryslân mede namens Rijkswaterstaat de 
voorgeschiedenis en de gevolgde procedure toegelicht aan de hand van bijgevoegde notitie. De 
leden en deelnemers van het Omgevingsberaad spraken hun waardering uit over het tot dan toe 
gevolgde en voorgenomen proces. 

Expertsessies en impactanalyse 

Onderdeel van de opdracht is het in beeld brengen van de maatregelen om de impact van het 
baggeren op de natuurwaarden te verminderen en tegelijk de huidige bereikbaarheid te garanderen, 
zowel voor Boontjes als voor de haven Harlingen. Daarvoor zijn meerdere expertsessies gehouden, 
waarvan de verslagen als bijlagen zijn toegevoegd. Daarnaast is een traject ‘Impactanalyse’ gestart, 
waarbij in beeld wordt gebracht wat de economische impact op de regio is als de diepte van de 
vaargeul Boontjes wordt aangepast van 3,80 -NAP naar 2,80 m -NAP. Nieuw was dat ook 
stakeholders, overheden en havenbedrijfsleven ten zuiden van de Afsluitdijk zijn uitgenodigd. 

Uit de eerste expertsessies van 20 juni kwam een duidelijk beeld naar voren over de effecten op de 
natuur en de verwachte knelpunten voor de komende jaren. Ook gaven de deskundigen aan welke 
mogelijkheden er zijn om de effecten van het baggeren te verminderen. Dit beeld werd nader 
geconcretiseerd en op 13 september 2023 hebben deskundigen met de stakeholders besproken wat 
de mogelijkheden zijn om deze maatregelen ook uit te voeren. Maatregelen om de effecten van het 
baggeren te verminderen en tegelijk de bereikbaarheid voor de komende jaren te kunnen 
garanderen, zullen tot extra inspanningen leiden. 

Op 13 september zijn ook de eerste uitkomsten van de impactanalyse besproken met stakeholders 
en havenbedrijfsleven. De resultaten zijn gebaseerd op de input van de eerste sessie, interviews met 
bedrijven, een nadere studie van Panteia over wachttijden en eigen onderzoek van de Waterwerkers 
en Blueconomy. 

 
1 De methodiek Impactanalyse is in het BOW vastgesteld en invulling van een Kamer motie (Bevers de Groot) 
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Op 12 oktober is het eindconcept van de impact analyse met de stakeholders besproken en 
aangepast. Op 19 oktober is deze notitie als concept met de stakeholders besproken en vervolgens 
aangepast. 

Conclusies  

Impactanalyse 
Uit de impactanalyse volgt onder andere dat: 

 de drempelverwijdering in 2012, waardoor de diepte van de vaargeul Boontjes toenam van -
2,80 m NAP naar -3,80 m NAP, zichtbaar gunstige effecten heeft gehad op de ontwikkeling 
van de lading die over Boontjes vervoerd werd, als mede op de gemiddelde scheepsgrootte 
en beladingsgraad van schepen die varen over Boontjes; 

 er veel gebruikers zijn van Boontjes: niet alleen de beroepsvaart en recreatievaart (zoals 
meegenomen in de eerdere MKBA), maar ook visserij, passagiersvaart, jachtbouw,   
projectvaart en - mogelijk in de toekomst ook - coasters; 

 de belangen van deze gebruikers om Boontjes op diepte te houden, aanzienlijk zijn. Niet 
alleen voor de regio zelf, maar ook voor Nederland als geheel; 

 de belangen van Boontjes ook voor de haven (in termen van toegevoegde waarde) en 
werkgelegenheid groot zijn; 

 verondieping tot meer emissies (door vaker varen en een reverse modal shift) leidt maar hier 
staan de positieve effecten van een verondieping (minder baggeren) voor de natuur 
tegenover. 

Bij de slotbespreking is opgemerkt dat de impact op natuur is gebaseerd op het ecologische 
onderzoek (Arcadis 2022), dat kwalitatief van aard is. De economische- en welvaartsaspecten zijn in 
de impactanalyse grotendeels kwantitatief. Dat maakt de afweging tussen welvaart en natuur lastig. 

Natuur 
De natuurwaarden komen verder in de knel. Het continueren van de huidige praktijk van het op 
diepte houden van vaargeul Boontjes roept vragen op rond de vergunbaarheid op grond van de wet 
Natuurbescherming. De belangrijkste oorzaak is dat het platengebied Boontjes geleidelijk steeds 
verder omhoog komt. Als gevolg daarvan zullen de baggervolumes verder toenemen en de capaciteit 
van de twee verspreidingslocaties bij de havenmond van Harlingen (Kimstergat) zal versneld  
afnemen. Zowel Rijkswaterstaat als de haven verspreiden hun gebaggerd slib in het Kimstergat. 
Alle partners vinden dat doorgaan op de tot nu toe gevoerde wijze van baggeren en verspreiden niet 
veel langer houdbaar is. Natura 2000 vraagt juist om kwaliteitsverbetering en die is nog altijd niet 
bereikt. 

Mitigerende maatregelen 
In de expertsessies over mitigerende maatregelen (maatregelen om negatieve effecten op de natuur 
te voorkomen) is over een viertal mogelijkheden overeenstemming gevonden. Om deze maatregelen 
uit te kunnen voeren moeten de consequenties scherp in beeld worden gebracht, zoals bijvoorbeeld 
voor de nautische veiligheid en hoe deze gegarandeerd moet worden,  gevolgen voor het contract 
met het baggerbedrijf, organisatie van monitoring, financiering en dergelijke. Onder deze premisse 
zijn de volgende maatregelen voorgesteld: 
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1. Stop met uitstoot van stikstof bij het baggeren. Dat kan door over te gaan op elektrisch 
varen, daarmee wordt ook ingespeeld op normen die er komen voor CO2 uitstoot en geluid. 

2. De inzichten over de werkelijk noodzakelijke baggerwerkzaamheden verschillen. De 
Waddenvereniging en ondernemers van de haven van Harlingen2 schatten in dat de 
baggervolumes veel lager zullen zijn als er anders gebaggerd wordt. Daarom stellen zij voor 
om ca. één jaar onder voorwaarden niet te baggeren en de vaargeul tot 80 m te versmallen. 
Dit leidt tot een vermindering van het baggerbezwaar.  
Monitor de effecten van de maatregelen. Breng tegelijk in beeld wat de omvang en aard van 
het baggerbezwaar in de praktijk is. Gaat het om een drempel van 0,2 km vs. geul van 6 km, 
gaat het om 200.000 - 300.000 m3 verspreiden of de helft, in verhouding tot het verspreiden 
van 1.200.000 m3 baggerslib uit de haven van Harlingen? Ook Waddenacademie geeft aan 
dat betere praktijkgegevens als er periodiek gebaggerd wordt het inzicht over het baggeren 
en de ecologische gevolgen daarvan, sterk zal verdiepen. De betrokken partijen willen graag 
zo snel mogelijk bij elkaar komen om het voorstel concreet te maken. 

3. Onderzoek of er andere of nieuwe verspreidingslocaties beschikbaar zijn om de impact van 
het baggeren op natuur en milieu te verminderen. Neem daarin ook het verspreiden van 
baggeren door de Port of Harlingen in mee. 

4. Als de spui uit de haven van Harlingen wordt gehaald, dan zal het baggerbezwaar van het op 
diepte houden met 300.000 - 500.000 m3 afnemen. 
Aanvullende suggesties waren om in deze gebiedsprocessen aandacht te besteden aan 
integrale oplossingen met aandacht voor vismigratie, een wisselpolder van ca 300 ha en 
aanpassing van de havenmond. Afhankelijk van de gekozen uitvoering kunnen elders 
nadelige of positieve effecten op de natuur ontstaan. Het is niet mogelijk om op korte 
termijn de spui uit de haven te halen en daarom wordt geadviseerd om aan te haken bij 
programma Harlingen, het programma Friese Waddenkust (UP10) en de visie “Fryslân 
klimaatbestendig 2050+” van Wetterskip Fryslân. 

5. Het verspreiden van slib in het Kimstergat kan verminderd worden, door slib dat in de haven 
wordt gebaggerd aan land of in dijken te verwerken. Daarbij zijn nog wel kanttekeningen te 
plaatsen, zoals het effect op de slibbalans in het kombergingsgebied en het effect op de 
totale slibbalans van het trilaterale Waddensysteem. Ook werd gewezen op de mogelijk hoge 
kosten en verwezen naar de verschillende ervaringen van de havens van Lauwersoog en 
Delfzijl. Daarom wordt voorgesteld om de mogelijkheden verder te onderzoeken: 

a. Op dit moment is UP 23, ‘Ecosysteemgericht baggeren’ gestart en waar mogelijke 
nadelige en positieve effecten van slibonttrekking in havens in beeld worden 
gebracht.  

b. Via UP 15 ‘integrale ontwikkeling maritieme havenplaatsen, worden proeven 
voorbereid om slib uit havens te halen, met inbegrip van economische haalbaarheid. 

Bij de bespreking van de mitigerende maatregelen zijn de volgende noties3 gemaakt: 
 Er ligt nu een enorme focus op de vaargeul Boontjes, terwijl aanpassing aan veranderingen van 

de slibhuishouding een integrale benadering vraagt. 
 Op de wat langere termijn zijn de ontwikkelingen van de zeespiegelstijging en de 

sedimenthuishouding nog altijd moeilijk te voorspellen. In 2009 sloten Rijk en Provincie een 
bestuursovereenkomst over de pilot ‘Drempelverwijdering vaarweg Boontjes en het onderhoud 

 
2 De brief van de Waddenvereniging en het Harlinger havenbedrijfsleven is als bijlage toegevoegd. 
3 Naast deze noties, zijn nog meer waardevolle opmerkingen gemaakt en daarom is een bundel met verslagen. 
gespreksnotities en schriftelijke opmerkingen als bijlage toegevoegd. 
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van de vaargeul voor de duur van 5 jaar’. De onderhoudsdiepte is door de ingreep vergroot van 
2,80 m tot 3,80 m – NAP. 

 Vervolgens is in 2020 een bestuursovereenkomst gesloten voor de opwaardering sluis 
Kornwerderzand, waar naast de overheden ook private partijen aan deelnemen. Verondieping 
naar 2,80m-NAP is in strijd met deze overeenkomst. In dat geval moet het Rijk de procedure 
starten voor een scopewijziging en zou mogelijk zelfs ontbinding van de bestuursovereenkomst 
Kornwerderzand aan de orde kunnen zijn. Laat het project de impact van de sluisverruiming op 
het vaargeulonderhoud Boontjes onderzoeken. 

 De negatieve impact van verondieping van de Boontjes op de sociaal economische ontwikkeling 
van de regio en de haven van Harlingen is veel groter dan aanvankelijk ingeschat. 

Op grond van deze noties is geconcludeerd dat er een reëel risico bestaat dat voor de korte termijn 
beslissingen worden genomen die hoge kosten met zich meebrengen, zonder dat die het probleem 
van de achteruitgang en herstel van de natuur structureel oplossen.  

Voorstel besluitvorming Bestuurlijk Overleg Waddengebied 14 december 2023 
Op grond van bovenstaande overwegingen wordt de minister van IenW voorgesteld om op de 
volgende oplossingsrichtingen in te zetten en de vaargeul Boontjes gedurende de resterende 
planperiode t/m 2027 op een diepte van 3,80m – NAP te onderhouden: 
 Ga met fossielvrij varende elektrisch aangedreven schepen baggeren (voorkeur) of beperk de 

uitstoot van stikstof met een katalysator. 
 Neem het voorstel van de Waddenvereniging en het Harlinger havenbedrijfsleven als 

uitgangspunt om het baggerbezwaar te verminderen. 
 Zet een monitoringprogramma  op om de effecten van de versmalling in beeld te brengen. 

Daarmee wordt ook het verschil van inzicht met betrekking tot de baggergegevens zichtbaar.  
 Verken de mogelijkheden om de ecologische effecten van het verspreiden van slib in het 

Kimstergat te verminderen, door onderzoek te doen naar de voor- en nadelen van: 
o gebruik van andere of nieuwe verspreidingslocaties 
o slib uit de haven te gebruiken voor andere nuttige toepassingen 
o spui uit de haven te halen 

 Gebruik de komende jaren om de resultaten van de voorgestelde oplossingsrichtingen te 
beoordelen en tot besluitvorming over het onderhoud van vaargeul Boontjes te komen bij de 
opstelling van het volgend Nationaal Waterprogramma.  

 
Bijlagen 
 Wat ging vooraf (destijds in OBW van 12 september behandeld) 
 Brief Waddenvereniging 
 Bundel verslagen en gespreksnotities 
 Impactanalyse Vaargeul Boontjes (separaat toegevoegd) 

Overige documentatie 
 Ecologische, morfologische en economische studies Boontjes zijn te downloden met de volgende 

link: Publicaties duurzame bereikbaarheid - Waddenzee 
 Impactanalyse Boontjes en de notitie ‘Nadere beschrijving wachtkosten (van Panteia, zijn 

gepubliceerd op www.waddenzee.nl) 

https://www.waddenzee.nl/themas/duurzame-bereikbaarheid/publicaties-duurzame-bereikbaarheid
http://www.waddenzee.nl/

